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„Cine ascultă toate sfaturile care i se dau n-are 
timp să fi e el însuşi.“   (Carlo Osvaldo Goldoni)

Cum este fi resc, orice referire la situaţia economică actuală şi la 
perspectivele pe termen scurt şi mediu ia în considerare situaţia din 
domeniul exporturilor. După relativa stagnare din 2012, exporturile 
româneşti au înregistrat, în 2013, o creştere de 12 procente, un feno-
men extrem de important reprezentându-l diferenţa considerabilă a 
importurilor, care s-au majorat cu numai două procente. Asemenea 
rezultate nu pot fi  subapreciate decât cu asumarea imensului risc de 
a nu se interpreta corect procese şi fenomene economice esenţiale. 
În acelaşi timp, ar fi  o eroare de neiertat dacă nu s-ar ţine cont de fap-
tul că o creştere atât de mare a exportului nu a fost şi nu este posibilă 
fără luarea în considerare a contextului regional, continental şi mon-
dial. În fond, oricât de mult ar depinde exportul de oferta pe care 
o prezintă România, în primă şi ultimă instanţă rolul decisiv îl are 
cererea. Pe un plan mai general, rezultatele la care ne referim sunt 
efectul unui proces binecunoscut în istoria economică a omenirii. 
Creşterea puternică a exporturilor este specifi că ţărilor în curs de 
dezvoltare în perioada imediat post criză, când se produc schimbări 
esenţiale de structură în cererea ţărilor dezvoltate. În anii de criză, 

în aceste ţări a fost deosebit de accentuată în structura consumului 
populaţiei înlocuirea bunurilor de calitate superioară cu cele mai 
ieftine, cu o valoare adăugată mai mică. Regăsim aceste elemente 
în evoluţia exportului românesc în situaţia în care ponderea cea 
mai mare au avut-o piesele şi semifabricatele din industria auto, 
dar – mai important în ceea ce priveşte dependenţa de cerere – şi 
bunurile cu un grad redus de prelucrare.

Un alt factor a cărui neglijare ar putea avea consecinţe din-
tre cele mai nedorite vizează cursul de schimb. Se ştie prea bine că 
deprecierea semnifi cativă a leului favorizează, direct şi indirect, în 
special exportatorii.

Întrebarea care se pune prin luarea în considerare a tuturor aces-
tor elemente ar fi  următoarea: creşterea considerabilă a exportului este 
sau nu cel mai caracteristic semn al unui grad mai înalt de competi-
tivitate? Răspunsul nu este lesne de dat. Competitivitatea constituie 

şi o rezultantă a celor doi 
factori amintiţi, structura 
exportului (plierea lui pe 
volumul şi structura ce-
rerii) şi preţurile de vân-
zare (determinate de cos-
turile mai reduse pe care 
le implică forţa de muncă 
şi cantitatea mai mică de 
valoare adăugată). Com-
petitivitatea, însă, în-

seamnă mult mai mult. Dincolo de factorul timp şi spaţiu, numai pro-
gresul ştiinţifi co-tehnic refl ectat într-o valoare adăugată cât mai mare 
este de natură a transforma ceea ce este conjunctural în ceea ce este şi 
va fi  peren. Din acest unghi de vedere, fără a desconsidera eforturile 
exportatorilor, trebuie spus că există riscuri considerabile şi provocări 
pe măsură care se cer luate în considerare dacă se doreşte, cu adevărat, 
creşterea durabilă, sustenabilă a competitivităţii bunurilor şi servicii-
lor româneşti. Nu negăm nicio clipă că există pieţe externe mai puţin 
„pretenţioase“, însă şi acestea sunt supuse exigenţelor raportului între 
calitate şi preţ, un raport incomparabil mai favorabil obţinut în statele 
dezvoltate faţă de ceea ce se realizează în România.

Acestea fi ind spuse, nu mai încape urmă de îndoială că analiza 
evoluţiei exporturilor româneşti în 2013 impune trimiteri directe la 
susţinerea strategică a acestei activităţi prin creaţia ştiinţifi co-tehni-
că proprie. De aici, obligaţiile deosebite ale comunităţii inginereşti 
fără de care nu se poate concepe creşterea competitivităţii economi-
ei ţării noastre. Bineînţeles, se cere receptivitate şi din partea me-
diului de afaceri, dar, ca în orice „joc“ al cererii şi ofertei contează 
enorm ce anume li se oferă întreprinzătorilor ca „marfă“ cu cea mai 
mare valoare adăugată: creativitatea. (T.B.)

Guvernul a aprobat constituirea unei companii de 
proiect mixte româno-bulgare pentru dezvoltarea unei 
hidrocentrale pe Dunăre la Turnu Măgurele – Nicopo-
le, potrivit unui memorandum citat de Mediafax. Ast-
fel, conform unei estimări preliminare, puterea instala-
tă a viitoarei hidrocentrale va fi  de circa 400 MW, ceea 
ce va contribui la creşterea siguranţei energetice a Ro-
mâniei şi la scăderea dependenţei de importuri. În plus, 
hidrocentrala ar putea constitui o nouă cale de comuni-
caţie terestră şi feroviară între România şi Bulgaria. Un 
alt obiectiv urmărit prin realizarea acestei hidrocentrale 
va fi  regularizarea cursului Dunării, cu efecte pozitive 
pentru protecţia inundaţiilor, prin îndiguiri şi desecări 
sau lucrări de supraînălţare a porturilor.

Prin realizarea acestui proiect, Guvernul mi-
zează pe o revitalizare economică în regiunea Tur-

nu-Măgurele, prin crearea de noi locuri de muncă şi 
modernizarea infrastructurii. Totodată, potrivit me-
morandumului, compania de proiect româno-bulgară 
va trebui să atragă surse de fi nanţare pentru realiza-
rea studiului de fezabilitate integrat, care să analizeze 
toate aspectele legate de capacitatea de producţie de 
energie, transportul fl uvial şi rutier, protecţia mediu-
lui, impactul asupra agriculturii şi benefi ciile privind 
dezvoltarea regională.

Compania de proiect va face demersuri la Uni-
unea Europeană pentru a include construcţia hidro-
centralei Turnu-Măgurele – Nicopole pe lista Proiec-
telor Europene de Interes Comun în cadrul Strategiei 
Dunării. Compania mixtă româno-bulgară va trebui, 
de asemenea, să realizeze o strategie pentru atragerea 
investitorilor care să asigure fi nanţarea proiectului.

Exportul românesc sub semnul 
riscurilor și provocărilor

Consiliul Director al AGIR şi redacţia publicaţiei „Univers ingineresc“ adresează Consiliul Director al AGIR şi redacţia publicaţiei „Univers ingineresc“ adresează 
cititorilor, colaboratorilor, tuturor inginerilor români de pretutindeni cele mai calde cititorilor, colaboratorilor, tuturor inginerilor români de pretutindeni cele mai calde 
şi sincere urări cu prilejul Sfi ntei Sărbători a Paştelui. Învierea Mântuitorului şi sincere urări cu prilejul Sfi ntei Sărbători a Paştelui. Învierea Mântuitorului 

reprezintă, pentru fi ecare dintre noi, izvorul nestrămutatei credinţe în împlinirea reprezintă, pentru fi ecare dintre noi, izvorul nestrămutatei credinţe în împlinirea 
idealului creştin de frăţie dintre oameni, de dreptate şi prosperitate.idealului creştin de frăţie dintre oameni, de dreptate şi prosperitate.

HRISTOS  A  ÎNVIAT!HRISTOS  A  ÎNVIAT!

Demersuri pentru construirea hidrocentralei 
Turnu-Măgurele – Nicopole

Jurnal de bord

Organizaţia Internaţională a Constructorilor de Automobile (OICA) a dat publicităţii bilanţul activităţii 
din 2013 din această ramură de vârf a industriei la nivel mondial. Cel mai înalt ritm de creştere a fost înregistrat 
de România. Producţia de autovehicule a sporit cu 22 de procente, atingând 411 000 de unităţi. În acest fel, 
s-a situat pe primul loc în lume la respectivul indicator. Pe locul 2 se afl ă Austria, cu o creştere de 20%, iar pe 
locul 3 China, cu un avans de 15%. Sigur, este vorba despre ritmul 
de creştere şi nu despre numărul absolut de autovehicule, însă re-
zultatul consemnat prezintă o importanţă deosebită deoarece atestă 
marele potenţial pe care-l deţine ţara noastră în acest domeniu.

Tot potrivit datelor OICA, România s-a afl at în topul creşterii 
producţiei auto în 2005, când s-a situat pe locul al treilea. 2013 a fost 
un an record pentru Dacia, care a produs 342 000 de maşini, şi primul 
an de producţie completă (implicarea tuturor sectoarelor de fabricaţie 
existente în uzină) la uzina Ford, unde s-au fabricat 68 339 de maşini, 
respectiv o creştere de 123% faţă de 2012. Uzina de la Craiova are, 
însă, o capacitate de 300 000 de unităţi pe an, ceea ce arată că este posibil ca în perioada următoare să înregistreze 
un volum de producţie net superior celui din 2013.

Toate aceste date atestă un spor de competitivitate care reprezintă un bun câştigat, posibil de fructifi cat 
superior printr-o adaptare mai rapidă a fabricaţiei la cerinţele pieţei interne şi ale celei externe. Este, de aseme-
nea, de menţionat, că producţiile realizate la Mioveni şi Craiova încorporează piese şi subansamble realizate în 
zeci şi sute de entităţi mai mici din mai multe zone ale ţării, ceea ce asigură nu numai un număr semnifi cativ 
de locuri de muncă, ci şi dezvoltarea socială a unor importante localităţi din România.

Ritm record de creștere în industria auto din România

Ziua Mondială a Apei. Abordări ştiinţifi ce şi practice 
din perspectiva interesului public (pag. 4 – 5)

Convorbire cu prof. univ. dr. Emilian M. Dobrescu, secretar al Secţiei 
de Ştiinţe Economice, Juridice şi Sociologie a Academiei Române (pag. 3)

Importante momente aniversare 
tehnico-economice în 2014 (IV) (pag. 2)

https://biblioteca-digitala.ro



2 UNIVERS INGINERESC    Anul XXV  Nr. 7 (557)  1 – 15 aprilie 2014

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Consiliul Judeţean Ilfov intenţionează să obţină 
fonduri europene pentru cofi nanţarea unor studii referi-
toare la construcţia unui nod intermodal în nordul Capi-
talei, proiectul de interconectare a transportului pe calea 
ferată, aerian şi rutier fi ind evaluat la 100 milioane euro. 
„Consiliul Judeţean Ilfov, în calitate de integrator, a de-
pus o cerere de fi nanţare la Comisia Europeană pentru 
efectuarea unor studii cu referire la construcţia unui nod 
intermodal în nordul Capitalei, în spatele aeroportului. 
(...) Deţinem un teren acolo de vreo 120 de hectare şi 
sperăm ca în maximum trei ani să realizăm şi investiţia, 
undeva la 100 milioane euro“, a declarat, la un eveni-
ment de profi l, Irinel Scrioşteanu, directorul de cabinet 

al preşedintelui Consiliului Judeţean Ilfov. Potrivit da-
telor CJ Ilfov, studiile pentru proiectul dezvoltat în zona 
Tunari – Otopeni – Moara Vlăsiei vor costa 1,9 mili-
oane euro, contribuţia instituţiei fi ind de 950 000 euro.

Nodul intermodal ar urma să includă două termi-
nale cargo – aeroport şi CFR – conexiuni rutiere între 
acestea şi autostrada A3 Bucureşti – Ploieşti, centura 
Capitalei şi drumuri judeţene, o staţie de pasageri CFR 
la aeroport şi modernizarea conexiunii feroviare exis-
tente în zonă şi a liniei dintre Gara de Nord şi aerogară. 
În acest proiect vor mai fi  implicate CFR, Compania 
Naţională Aeroporturi Bucureşti, CNADNR şi primări-
ile Moara Vlăsiei, Otopeni, Tunari şi Dascălu.

Continuăm, în numărul de faţă, publi-
carea unor date semnifi cative privind o se-
rie de evenimente din sfera tehnico-econo-
mică, ce vor fi  marcate, în 2014, cu prilejul 
unor aniversări „rotunde“.

115 ani de la:
– Darea în funcţiune a primei linii de 

transport al energiei electrice în România, 
de la hidrocentrala electrică Valea Sadului la 
Sibiu, în lungime de 18 km. Primul transport 
de energie electrică în Europa a fost reali-
zat în 1891 de Oscar von Miller pe distanţa 
Frankfurt – Lauffen (175 km);

– Intrarea în exploatare a centralei elec-
trice din Alba Iulia şi a celei din Piatra Neamţ;

– Introducerea în ţara noastră, de către 
inginerul Dumitru Tacu, a primelor maşini 
pentru confecţionarea cutiilor de lemn pen-
tru chibrituri şi pentru prepararea pastei de 
sescvisulfură de fosfor, neotrăvitoare, care 
se aprinde prin frecare pe orice suprafaţă as-
pră. În 1901 a folosit, cu titlu de experienţă, 
pasta suedeză, care a înlocuit treptat vechea 
pastă, abandonată complet în 1912;

– Înfi inţarea, de către Societatea ci-
menturilor din Europa occidentală (cu se-
diul la Anvers), a Fabricii de ciment de la 
Cernavodă, a treia ca vechime din ţara noas-
tră, la care, iniţial, s-au instalat şase cuptoare 

verticale Dietsch. În 1909 s-au introdus cup-
toare rotative, trecându-se, astfel, la moder-
nizarea utilajului;

– Înfi inţarea Şantierului Naval din Por-
tul Constanţa, iniţial ca atelier de întreţinere, 
iar din 1908 pentru reparaţii de nave de tonaj 
mic şi apoi mediu, ajungând, cu timpul, la 
repararea şi transformarea navelor maritime 
cu tonaj până la 40 000 tdw;

– Elaborarea, de către Spiru Haret, a 
Legii privind reorganizarea învăţământului 
profesional, de trei grade: elementar, inferi-
or şi superior. Şcolile elementare pregăteau 
elevi pentru industria mică şi meseriile do-
mestice la sate, în şcolile inferioare se pre-
dau cunoştinţe pentru exercitarea meseriilor 
în domeniul industrial, iar în şcolile superi-
oare – pentru meserii ce presupuneau cunoş-
tinţe teoretice înaintate;

– Întreprinderea primelor studii pri-
vind punerea în valoare a cursurilor de 
apă din ţara noastră, fie ca producătoare 
de energie electrică, fie pentru alimenta-
rea cu apă a oraşelor, de către Elie Radu 
şi Alexandru Orăscu, care au cercetat cap-
tarea afluenţilor Ialomiţei, precum şi de 
către firma Lahmayer din Frankfurt pe 
Main, care a proiectat amenajarea hidroe-
lectrică a Ialomiţei prin construirea a cinci 
centrale în cascadă.

110 ani de la:
– Constituirea societăţilor pe acţiuni 

Româno-americană, pentru exploatarea pe-
trolului din România, Creditul petrolifer, 
care a construit o reţea de conducte petrolie-
re în regiunea Telega, Vega, care a înfi inţat o 
rafi nărie la Ploieşti, şi Acvila franco-română;

– Apariţia, la Bucureşti, a primului curs 
românesc de Chimie agricolă, elaborat de 
Pană Buescu;

– Aducerea, din Germania în România, 
a primului autobuz, a cărui folosire în trans-
portul călătorilor s-a extins abia în 1921, 
prin înfi inţarea de antreprize particulare;

– Apariţia primului Anuar statistic al 
României, care refl ectă întreaga stare socia-
lă, culturală, economică, fi nanciară şi admi-
nistrativă a ţării.

105 ani de la:
– Organizarea, la Iaşi, de către pro-

fesorul Dragomir Hurmuzescu, a primei 
şcoli de aplicaţie a electricităţii din ţara 
noastră care, la 1 noiembrie 1910, a de-
venit Şcoala de electricitate de pe lângă 
Universitatea din Iaşi;

– Tipărirea primei hărţi a zonelor de 
sol ale României, la scara 1:2 500 000, 
elaborată sub conducerea lui Gheorghe 
Munteanu Murgoci;

– Constituirea Societăţii Lignitul, pri-
ma societate pe acţiuni din industria noastră 
carboniferă;

– Conceperea, de către George (Gogu) 
Constantinescu, a unui autovehicul mono-
rai echilibrat, la care deplasarea era asigu-
rată printr-un sistem de echilibrare pendu-
lară. Proiectul a fost elaborat la zece ani de 
la inaugurarea primului tren monorai din 
lume (1899) la Wuppertal, în Germania, pe 
linia Barmen – Elberfeld;

– Inaugurarea Portului Constanţa, 
construit între anii 1896 şi 1906, prilej cu 
care inginerul Anghel Saligny a remarcat 
faptul că atât concepţia, cât şi proiectarea 
şi executarea lucrărilor portuare au fost 
realizate numai de ingineri români, absol-
venţi ai Şcolii Naţionale de Poduri şi Şo-
sele din Bucureşti.

– Promulgarea Legii pentru înfi inţa-
rea „Societăţii Comunale pentru construc-
ţiunea şi exploatarea tramvaielor în Bucu-
reşti“, în baza căreia se constituie Societa-
tea de Tramvaie din Bucureşti (S.T.B.), cu 
participarea primăriei oraşului. În decem-
brie 1912 intră în funcţiune, pe principale-
le artere ale Capitalei, tramvaiele electrice 
ale noii societăţi, care circulă în acelaşi 
timp cu tramvaiele cu cai, desfi inţate la 
începutul anului 1929.

Importante momente aniversare tehnico-economice în 2014 (IV)

Activitatea artistică a membrilor Or-
chestrei Inginerilor Petru Ghenghea com-
pletează în chip fericit personalitatea specia-
liştilor care lucrează în  domeniul ştiinţei, 
tehnicii şi al învăţământului 
tehnic, înnobilând profi lul 
umanist al acestora. Timp 
de aproape 60 de ani, or-
chestra a împărtăşit bucuria 
muzicii clasice miilor de 
admiratori care au umplut 
sălile de concert la fi ecare 
spectacol. Fondată în 1956, 
în cadrul Institutului de Căi 
Ferate din Bucureşti de că-
tre prof. univ. Petru Ghenghea, care i-a fost 
dirijor timp de peste patru decenii, Orches-
tra Inginerilor a reunit cadre didactice din 
cadrul institutului şi, mai apoi, ale Universi-
tăţii Politehnica şi, mai ales, tineri ingineri 
care au reprezentat, în decursul activităţii, 
nucleul de bază al ansamblului. 

De-a lungul timpului, acestora li s-au 
alăturat alte generaţii şi din alte domenii 
profesionale, fi zicieni, arhitecţi, economişti, 
medici sau profesori de muzică, toţi animaţi 

de crezul pasiunii 
pentru muzică, re-
unind într-o comu-
nitate spirituală pe 
toţi cei care doresc 
să slujească muzica 
din pasiune.   

Asociaţia Ge-
nerală a Inginerilor 
din România – sub 
egida căreia Or-

chestra Inginerilor îşi desfăşoară activitatea 
din 1990 – a manifestat o preocupare con-
stantă în a evidenţia devoţiunea faţă de artă 
pe care membrii ansamblului o arată prin 
fi ecare producţie artistică a lor.  

Concertul simfonic susţinut duminică, 
16 martie a.c., în Sala mare a Ateneului Ro-

mân, de către Orchestra Inginerilor Pe-
tru Ghenghea a constituit un prilej de 
aniversare a activităţii admirabile sus-
ţinute de trei membri ai ansamblului: 

● prof. univ. dr. ing. Mircea Di-
mitrie Cazacu, solist şi concert-maes-
trul orchestrei – 58 de ani de activitate;

● dr. ing. Mihai Dogaru – 57 de 
ani de activitate şi 

● ing. Anton Ionescu – 50 de ani de 
activitate continuă.

În alocuţiu-
nea prezentată în 
deschiderea spec-
tacolului, preşe-
dintele AGIR, 
Mihai Mihăiţă, a 
adresat persona-
lităţilor sărbăto-
rite mulţumirile 

conducerii asociaţiei pentru dăruire şi con-
secvenţă, subliniind că activitatea celor ani-
versaţi reprezintă şi un model pentru tânăra 
generaţie de astăzi. Sărbătoriţilor le-au fost 
înmânate Diploma de onoare AGIR şi Me-
dalia Aniversară, simboluri ale aprecierii 
întregii comunităţi ştiinţifi ce şi tehnice.

Redacţia publicaţiei noastre adresea-
ză calde felicitări celor aniversaţi şi urarea 
de a ne bucura de prezenţa lor mulţi ani şi 
de acum înainte în admirabila activitate 
susţinută de această îndrăgită Orchestră a 
Inginerilor. 

În „Sunetul muzicii“, calde aprecieri colegialeÎn „Sunetul muzicii“, calde aprecieri colegiale

Stimaţi colegi, membri şi nemembri ai AGIR 
şi ai ASTR, ingineri, profesori, manageri 
şi alţi simpatizanţi ai celor două entităţi, 

prieteni, 

Vă rugăm ca, în conformitate cu prevederile art. 57, 
alin. 4 din Legea nr. 571/2003 privind Codul Fiscal,  să op-
taţi, odată cu depunerea declaraţiei pe venitul global, ca 
2% din impozitul pe venitul aferent anului 2013 să fi e direc-
ţionat către Asociaţia Generală a Inginerilor din România 
(organizaţie neguvernamentală), cod fi scal R3162244, cont 
IBAN RO22RZBR0000060004711869 deschis la Raiffeisen 
Bank SA, Agenţia Piaţa Amzei. Pentru a face acest lucru vă 
rugăm să intraţi pe site-ul www.agir.ro, unde veţi găsi for-
mularul cu Declaraţia 230 deja completat cu datele AGIR, 
urmând să completaţi doar datele dvs.

Vă mulţumim.
Mihai Mihăiţă

Proiect pentru realizarea unui nod 
intermodal în nordul Capitalei

Mircea Dimitrie 
Cazacu

Mihai Dogaru

Anton
Ionescu
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„Decalajul dintre necesar și posibil
poate fi  redus prin stimularea mai 
puternică a cercetării științifi ce“
Convorbire cu prof. univ. dr. Emilian M. Dobrescu, 
secretar ştiinţifi c al Secţiei de Ştiinţe Economice, 

Juridice şi Sociologie a Academiei Române

Teodor Brateş: În condiţiile în care 
preocuparea pentru accesarea fondurilor 
europene, cu accent pe cele destinate pro-
movării creaţiei ştiinţifi co-tehnice, este tot 
mai pregnantă, constatăm că un factor de 
frânare este reprezentat de insufi cienta cu-
noaştere a unor date esenţiale referitoare 
la politica de cercetare la nivelul UE.

Emilian M. Dobrescu: În general, in-
diferent de domeniu, defi citul de cunoaştere 
îşi pune amprenta asupra gradului de valori-
fi care a potenţialului de care dispunem.

T.B.: Aşa este, dar consecinţele sunt 
totdeauna mai grave dacă ne referim la ro-
lul pe care cercetarea ştiinţifi că trebuie să-l 
aibă, mai ales, în condiţiile actuale.

E.M.D.: Împărtăşesc acest punct de 
vedere, şi tocmai de aceea consider că ar fi  
bine să prezint, în limitele impuse de aceas-
tă scurtă convorbire, câteva date şi fapte de 
interes şi pentru cititorii publicaţiei Univers 
ingineresc.

T.B.: Să trecem, deci, cum s-ar spune, 
la treabă. Amplele dvs. lucrări referitoare 
la subiectul propus arată că avem de-a face 
cu o îmbinare strânsă a tradiţiei cu inova-
ţia.

E.M.D.: Această îmbinare este proprie 
oricărui tip de activitate creativă, dar însăşi 
naşterea structurilor europene în domeniu 
arată că avem de-a face chiar cu pilonul de-
mersului comunitar. Bazele cercetării ştiin-
ţifi ce la nivel european au fost puse în 1957, 
prin Tratatul Euratom. Accentul pus pe 
energie a reprezentat elementul comun de-a 
lungul a aproape şase decenii, un moment de 
referinţă înregistrându-se exact în urmă cu 
40 de ani, în 1974, când, printr-o Rezoluţie 
specială, a fost reglementată activitatea de 
coordonare a politicilor naţionale de cerce-
tare. Aria de acţiune a fost lărgită conside-
rabil după 1980, ceea ce a creat premisele 
adoptării Strategiei de la Lisabona, lansată 
în anul 2000.

T.B.: Atunci s-a fi xat drept obiectiv ca, 
în următorul deceniu, economia europea-
nă bazată pe cunoaştere să devină cea mai 
dinamică din lume. Din păcate, această 
ţintă nu a fost atinsă.

E.M.D.: Şi aceasta – trebuie, obligato-
riu, să precizez – în condiţiile în care s-au 
făcut paşi importanţi în direcţia stabilită. 
Aş aminti doar adoptarea, în martie 2005, a 
Cartei Europene a Cercetătorilor şi a unui 
Cod de Conduită pentru recrutarea cerce-
tătorilor. Paradoxal este faptul că de pre-
vederile acestor documente benefi ciază şi 
cercetătorii români, în special cei tineri, dar 
conţinutul unor asemenea „acte normative“ 
este, însă, insufi cient cunoscut, chiar şi în li-
niile lui esenţiale.

T.B.: V-aş propune să recurgeţi la 
câteva concretizări care să trezească in-

teresul strict necesar pentru cunoaşterea 
celor două documente.

E.M.D.: Este vorba despre menţionarea 
drepturilor şi obligaţiilor egale ale cercetăto-
rilor pe întreg teritoriul Uniunii Europene, 
pornindu-se de la constatarea că au existat 
şi există prevederi naţionale, regionale, in-
clusiv în ceea ce priveşte unele sectoare de 
activitate, care nu permit să se utilizeze, aşa 
cum este necesar şi posibil, potenţialul şti-
inţifi c al UE. „Nodul“ întregii probleme îl 
constituie alocarea a 3% din PIB pentru cer-
cetare şi dezvoltare, ţintă neatinsă, aşa cum 
se prevăzuse pentru 2010 şi reportată pentru 
2020.

T.B.: Ratarea ţintei poate fi  pusă, 
cred, şi pe seama nerealismului ei.

E.M.D.: Ceea ce nu se poate spune, 
încă, pentru orizontul 2020. Nu mă refer, de-
ocamdată, la România, întrucât posibilităţile 
economiei noastre naţionale nu îngăduie un 
asemenea efort bugetar. Ţinta, însă, este 
de natură a stimula toate eforturile care 
pot să ne apropie de atingerea ei.

T.B.: Dvs. aţi vorbit despre Cartă 
şi Cod prin prisma drepturilor şi înda-
toririlor. Insist, totuşi, pe necesitatea 
de a le menţiona.

E.M.D.: Sunt prevăzute proceduri-
le de recrutare şi cele de evaluare care 
se cer aplicate necondiţionat şi în ţara 
noastră. Bunăoară, evaluarea nu trebuie 
să se facă numai pe baza numărului de 
lucrări publicate, ci şi în strânsă legătu-
ră cu o gamă mai largă de criterii, cum 
ar fi  volumul şi calitatea activităţii di-
dactice, dimensiunile şi efi cienţa mun-
cii în echipă, transferul de cunoştinţe, mana-
gementul în entităţile de profi l şi mijloacele 
de conştientizare publică a rolului cercetării 
ştiinţifi ce.

T.B.: Pentru că tot ne referim la ţin-
te, nu putem face abstracţie de competiţia 
care a avut şi are loc între UE şi SUA în 
mai toate domeniile de activitate. În ma-
terie de performanţă ştiinţifi că, SUA sunt 
înaintea UE în 10 dintre cele mai impor-
tante domenii care fac obiectul unor eva-
luări periodice. Ne despart decenii faţă de 
nivelul atins în mai multe sfere ale creaţi-
ei ştiinţifi co-tehnice.

E.M.D.: Vă daţi seama unde ne afl ăm 
noi, românii, în raport cu performanţa ştiin-
ţifi că americană. Potrivit Institute for Scien-
tifi c Information (ISI), România ocupă locul 
69 în clasamentul mondial în materie de pro-
ductivitate ştiinţifi că. Sigur, există domenii 
în care ocupăm un loc mult mai bun, şi, pen-
tru că am evocat la început energia atonică, 
nu pot să nu reamintesc, şi în convorbirea de 
faţă, rezultatele de la institutele de profi l care 
au avut un rol esenţial în conceperea şi reali-
zarea proiectului ELI de la Turnu Măgurele.

T.B.: O trecere în revistă a obiective-
lor programelor-cadru, ca şi a programelor 

specializate, cum ar fi  eTen privind extinde-
rea serviciilor electronice, precum şi a bur-
selor între care se remarcă cele care poartă 
numele Marie Curie, arată că există surse 
de fi nanţare comunitare care ar permite 
cercetării ştiinţifi ce româneşti să progrese-
ze mult mai rapid.

E.M.D.: Remarca este valabilă pentru 
ansamblul fondurilor europene.

T.B.:…dar pentru cercetare, dezvolta-
re şi inovare, gradul de acuitate este mult 
mai înalt.

E.M.D.: Sunt de acord cu dvs. Se im-
pune creşterea substanţială a numărului de 
proiecte eligibile, iar în această privinţă ro-
lul unor organizaţii profesionale asemenea 
AGIR, al unor foruri ştiinţifi ce asemenea 
Academiei Române, Academiei de Ştiin-
ţe Tehnice din România este deosebit de 
important. În acelaşi timp – pentru că tot 
m-am referit la decalajele faţă de SUA – 

rolul fundaţiilor şi al domeniilor non-profi t 
în creşterea investiţiilor destinate cercetării 
este considerabil. Încă în urmă cu un de-
ceniu, Comisia Europeană a creat un grup 
de experţi pentru redactarea Raportului in-
titulat „A da mai mult cercetării din Euro-
pa“. Constatarea a fost destul de dureroasă. 
Fundaţiile şi organizaţiile non-profi t din UE 
sunt mai puţin angajate decât cele din SUA 
în susţinerea activităţii de cercetare-dezvol-
tare. Doar Marea Britanie a constituit o ex-
cepţie în acest sens. În ceea ce priveşte ţara 
noastră, este evident că aceste structuri sunt 
insufi cient implicate în susţinerea cercetării 
ştiinţifi ce. Resursele puse, însă, la dispoziţie 
nu numai de Comisia Europeană, ci şi de 
Banca Europeană pentru Investiţii (BEI) şi 
Fondul European de Investiţii (FEI) sunt – şi 
ele – insufi cient accesate. Mă refer la zeci 
de miliarde de euro la nivel comunitar, din 
care ar putea benefi cia din plin şi cerceta-
rea ştiinţifi că românească. Pe ansamblul UE 
continuă să se manifeste consecinţele deca-
lajului la care m-am mai referit atunci când 
ne comparăm cu Statele Unite ale Americii. 
Numărul cercetătorilor raportat la mia de lo-
cuitori populaţie activă este de 5,36 în UE 
faţă de 8,66 în SUA şi 9,72 în Japonia. Ţin-
ta stabilită pentru 2020 de a creşte numărul 
cercetătorilor din ţările membre ale UE cu 

700 000 este, încă, foarte greu de atins, mai 
ales în condiţiile în care nu a fost stopată 
„fuga creierelor“ spre SUA şi Canada. Do-
cumentele Consiliului European şi Comisiei 
Europene subliniază necesitatea unui efort 
urgent şi consistent pentru a se asigura mai 
multe avantaje tinerilor, pentru încuraja-
rea mobilităţii cercetătorilor în toate statele 
membre, pentru reîntoarcerea celor care, în 
prezent, lucrează în alte zone ale lumii.

T.B.: După toate probabilităţile, docu-
mentele la care faceţi dvs. permanent tri-
mitere sunt foarte puţin cunoscute în toate 
articulaţiile lor. Nu avem posibilitatea să 
recurgem şi la alte detalii, însă unele ele-
mente se cer măcar punctate.

E.M.D.: Prezentarea situaţiei reale, 
accentele pe care le-am pus şi le punem pe 
zonele rămase în urmă, pe decalajele faţă 
de media din UE nu trebuie să ne ducă la 
concluzia că nu avem de-a face şi cu unele 

progrese.

T.B.: Bunăoară…
E.M.D.: Am în vedere 

platformele tehnologice care 
s-au creat în mai multe zone 
ale ţării, modalităţile de atra-
gere a IMM-urilor la reali-
zarea unor proiecte, la mai 
buna valorifi care a resurselor 
umane. Programele de creş-
tere a competitivităţii econo-
mice creează premise pentru 
implicarea mai activă a cer-
cetării în realizarea proiecte-
lor menite să ridice efi cienţa 
energetică, să utilizeze mai 

bine sursele regenerabile de energie, tehno-
logiile nepoluante. Lansarea competiţiilor 
pentru proiecte de cercetare, dezvoltare şi 
inovare, cum ar fi  cele ale Programului Ope-
raţional Sectorial Creşterea competitivităţii 
economice, prin Axa prioritară 2 intitulată 
Competitivitate prin cercetare, dezvoltare 
tehnologică şi inovare, arată că există be-
nefi ciari eligibili, înainte de toate instituţiile 
de cercetare-dezvoltare, universităţi, entităţi 
economice şi sociale.

T.B.: Luări recente de poziţie ale unor 
factori decidenţi au anunţat noi măsuri 
pentru o mai bună accesare a întregii game 
de resurse pentru susţinerea cercetării şti-
inţifi ce, bineînţeles cu precădere a celor 
nerambursabile de la UE.

E.M.D.: În această privinţă ne înscri-
em şi în tendinţa tot mai evidentă, la nivel 
comunitar, prin care se simplifi că regulile, 
se diminuează procedeele birocratice, se in-
stituie o mai mare varietate a formulelor de 
subvenţii, inclusiv prin fi nanţarea prin cote 
variabile. Nu putem afi rma că nu se acţio-
nează pentru îmbunătăţirea situaţiei din do-
meniile de care ne-am ocupat, însă o conclu-
zie sintetică arată că decalajul cel mai mare 
se înregistrează între potenţialul existent şi 
modul în care este fructifi cat.

CERCETARE-DEZVOLTARE-INOVARE CERCETARE-DEZVOLTARE-INOVARE 
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Ziua Mondială a Ape
şi practice din perspec

Departamentul pentru Ape, Păduri şi Piscicultură, Ad-
ministraţia Naţională Apele Române (ANAR), Academia 
de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR) şi Asociaţia Ge-
nerală a Inginerilor din România (AGIR) au marcat Ziua 
Mondială a Apei printr-un eveniment major, organizat la 
sediul AGIR din Calea Victoriei nr. 118. Evenimentul a 
reunit oameni de ştiinţă, ingineri, profesori din domeniul 
hidrotehnic, specialişti din sfera gospodăririi apelor şi a 
hidroenergiei, precum şi reprezentanţi ai instituţiilor co-in-
teresate. Au participat, între alţii, cei doi miniştri de resort, 
Doina Adriana Pană, ministru delegat pentru Ape, Păduri 
şi Piscicultură şi Attila Korodi, ministrul Mediului şi Schim-
bărilor Climatice. Manifestarea a avut ca scop readucerea 
în atenţia tuturor cetăţenilor a importanţei deosebite pe 
care o are apa în existenţa, conservarea şi dezvoltarea 
tuturor organismelor vii.

Ziua Mondială a Apei se sărbătoreşte anual la data de 22 
martie. Decizia instituirii acesteia a fost luată în cadrul Con-
ferinţei Naţiunilor Unite pentru Mediu şi Dezvoltare de la Rio 
de Janeiro, la 22 decembrie 1992. În ţara noastră, această zi 
este marcată începând din 1993. La manifestarea despre care 
relatăm s-a subliniat că sărbătorirea Zilei Mondiale a Apei are 
ca scop aducere în atenţia opiniei publice a problemelor legate 
de necesitatea protejării cantitative şi calitative a apelor şi de a 
pune în adevărata lor lumină rolul, îndatoririle şi responsabili-
tăţile celor cu atribuţii în întreţinerea, valorifi carea şi proteja-
rea surselor de apă. 

În fi ecare an, sărbă-
torirea este marcată de un 
slogan, iar participanţii 
promovează diverse acti-
vităţi ce au ca scop prezer-
varea resurselor de apă şi 
accesul la apa potabilă în 
comunităţile cu un nivel 
scăzut de trai. Numărul 
de ţări implicate a crescut 
odată cu trecerea timpului, 
astfel încât ONU organi-
zează, în fi ecare an, discu-
ţii şi conferinţe centrate pe 
o anumită temă. În perioa-
da anterioară s-au discutat 
probleme precum polua-
rea, lipsa apei şi a alimen-
telor în comunităţile sărace 
şi impactul dezastrelor na-
turale asupra mediului şi a 
aşezărilor umane. În 2013, 
a fost marcat Anul interna-
ţional pentru cooperare în 
domeniul apei. În 2014, tema abordată a fost „Apă şi ener-
gie“, acestea fi ind strâns interconectate şi interdependente. 

Producţia de energie necesită utilizarea resurselor de 
apă, în special pentru sursele de energie hidro, nucleare şi ter-
mice. Aproximativ 8% din producţia de energie globală este 
utilizată pentru pomparea, tratarea şi transportul apei la di-
feriţi consumatori. Sursa hidro este (şi se va menţine) sursa 
regenerabilă cea mai importantă pentru producerea de energie 
electrică. 

„Miliardul de jos“, cum este numită populaţia săracă din 
zonele subdezvoltate, mahalale şi satele sărace, supravieţuieş-
te fără acces la apă potabilă sigură, canalizare corespunzătoa-
re, hrană sufi cientă şi servicii energetice. La nivel mondial, 

1,3 miliarde de oameni nu au acces la electricitate, 768 mi-
lioane de oameni nu dispun de surse de apă de calitate şi 2,5 
miliarde de oameni nu benefi ciază de canalizare. ONU îşi pro-
pune stimularea politicilor care pot ajuta urgent aceşti oameni. 
De asemenea,  urmăreşte facilitarea dezvoltării de politici care 
conduc spre securitatea energetică şi utilizarea durabilă a apei 
într-o economie ecologică. Se ştie că resursele de apă ale pla-
netei sunt limitate. Cererea de apă dulce şi de energie va con-
tinua să crească în mod semnifi cativ în următoarele decenii. 
Această evoluţie va prezenta provocări mari pentru resursele 
de bază în aproape toate regiunile, mai ales în cele în curs de 
dezvoltare şi în economiile emergente. Economisirea energiei 
este dependentă de economisirea apei. Economisirea apei este 
dependentă de economisirea energiei. 

În aceste circumstanţe, la nivel mondial apar şi vor apă-
rea noi şi mari provocări care determină exploatare intensivă 
a resurselor de apă în aproape toate regiunile lumii. Spre de-
osebire de tendinţa mondială, conform datelor Administraţiei 
Naţionale Apele Române, cerinţa de apă a scăzut la 7,48 mili-
arde mc de apă, reprezentând mai puţin de jumătate faţă de cât 
se înregistra în 1990, respectiv la 20,4 miliarde mc. Începând 
cu anul 2001, cerinţa de apă s-a redus, practic, la jumătate, 
comparativ cu anul 1990. Cea mai puternică scădere s-a în-
registrat în industrie, de la 9,06 miliarde mc la 4,91 miliarde 
mc, în 2013. 

Manifestarea a fost deschisă de prof. as. dr. ing. EurIng 
Mihai Mihăiţă, preşedintele AGIR şi preşedintele ASTR, care 
a precizat: „De-a lungul secolelor, s-a considerat apa ca o re-
sursă inepuizabilă până când realitatea ne-a demonstrat con-
trariul. Este necesar un efort susţinut al autorităţilor, cu spriji-
nul şi implicarea factorilor interesaţi, inclusiv ale organizaţii-
lor nonguvernamentale, societăţii civile şi mediului academic, 
care trebuie să coopereze în scopul protejării şi valorifi cării 
efective şi durabile a resurselor de apă. 

Ziua Mondială a Apei este pentru Academia de Ştiinţe 
Tehnice din România – Secţia Construcţii şi Urbanism şi Aso-
ciaţia Generală a Inginerilor din România un bun prilej de a 

readuce în atenţia autorităţilor, a opiniei publice din ţara noas-
tră, probleme legate de necesitatea protejării resurselor de apă 
şi de a pune în adevărata lumină îndatoririle şi responsabilită-
ţile fi ecăruia dintre noi în protejarea şi valorifi carea resurselor 
de apă. Pentru că «Apei i-a fost dată puterea de a deveni seva 
vieţii pe pământ», cum spunea Leonardo da Vinci“.

Ministrul Mediului şi Schimbărilor Climatice, Attila Ko-
rodi, a afi rmat că cea de a 21-a marcare a Zilei Mondiale a 
Apei reprezintă un prilej de bilanţ şi de regândire a modului în 
care este folosită apa, această resursă naturală vitală. El a sub-
liniat necesitatea implicării comune a celor două ministere de 

resort, la nivel decizional, atât la nivelul gospodăririi apelor, 
cât şi la nivelul schimbărilor climatice. „Construcţia microhi-
drocentralelor ar trebui continuată în parametrii de dezvolta-
re durabilă. Este bine să regândim modul de abordare, astfel 
încât resursa energetică ce se poate extrage din resursa de 
apă să fi e o soluţie pozitivă şi prietenoasă pentru mediu. Este 
bine că legislaţia referitoare la certifi cate verzi s-a modifi cat 
şi este bine că ne poate da un răgaz“, a declarat Attila Korodi.

Ministrul Mediului a apreciat, totodată, că ANAR este 
cel mai bun benefi ciar al fondurilor europene în ceea ce pri-
veşte managementul inundaţiilor. Potrivit acestuia, a fost re-
zervat un buget consistent pentru tranşa următoare prin AXA 
5 POS MEDIU, fonduri structurale pentru managementul ero-
ziunii costiere şi managementul inundaţiilor.  

La rândul său, ministrul delegat pentru Ape, Păduri şi Pis-
cicultură, Doina Pană, a spus că „exuberanţa“ cu care s-a pornit 
construcţia de microhidrocentrale (MHC) a permis şi „abuzuri“ 
şi a precizat că va continua colaborarea cu WWF România. Este 
vorba despre protocolul semnat de 
fostul ministru delegat pentru Ape 
şi Păduri, Lucia Varga, cu organiza-
ţia WWF România vizând amplasa-
rea MHC ţinându-se cont de nevoia 
de protejare a habitatelor naturale. 
Conform documentului respectiv, o 
nouă lege privind amplasarea MHC 
ar trebui elaborată şi adoptată până 
la 28 februarie 2015, în condiţiile în 
care mai multe ONG-uri de mediu, 
dar şi asociaţii de pescari au protes-
tat faţă de construcţia acestora cu 
consecinţe negative pentru râurile 
de munte. Potrivit unor informaţii 
furnizate recent de Departamentul 
pentru Ape, Păduri şi Piscicultu-
ră (DAPP), peste 300 de MHC au 
autorizaţii de gospodărirea apelor, 
fi ind funcţionale, iar alte peste 150 
sunt în curs de autorizare.

În intervenţia sa, Doina Pană a 
mai subliniat că „la nivel global, a 
început deja să se manifeste o criză 
acută a apei, datorată în egală mă-
sură creşterii populaţiei, utilizării 
excesive, schimbărilor climatice şi 
poluării. Pe termen mediu, apa va 
deveni ceea ce îndrăznesc să nu-
mesc «aurul incolor» al omenirii, 
unul dintre bunurile ei cele mai pre-
ţioase. Gestionarea durabilă şi efi -
cientă a resurselor de apă constituie 
deja una dintre condiţiile esenţiale 
ale unei bune guvernări şi, în nume-
le Guvernului României, vă asigur că depunem toate eforturile 
în acest sens“. Pe de altă parte – a mai spus ministrul delegat 
– dezvoltarea obiectivelor energetice poate avea un impact 
semnifi cativ asupra resurselor de apă, asupra mediului acvatic 
precum şi asupra altor sectoare care utilizează sau depind de 
apă. În vederea minimizării acestui impact, este necesară o 
mai bună coordonare între toate formele de utilizare a apelor 
în bazinele hidrografi ce, coordonare în care rolul esenţial revi-
ne administraţiilor bazinale de apă. Pe de altă parte, dezvolta-
rea obiectivelor energetice poate avea un impact semnifi cativ 
asupra resurselor de apă, asupra mediului acvatic, precum şi 
asupra altor sectoare care utilizează sau depind de apă. În ve-
derea minimizării acestui impact, este necesară o mai bună 
coordonare între toate formele de utilizare a apelor din cadrul 
bazinelor hidrografi ce, coordonare în care rolul esenţial revine 
administraţiilor bazinale de apă.

Potrivit ministrului delegat, una dintre soluţiile care şi-a 
dovedit efi cienţa din punct de vedere tehnic şi fi nanciar este re-
alizarea unor noi acumulări complexe prin care să se facă  regu-
larizarea volumelor de apă între anii cu exces şi cei cu defi cit de 
precipitaţii şi totodată să poate fi  valorifi cat potenţialul energe-
tic al apelor acumulate. Pentru realizarea unui management in-
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În spiritul unei valoroase 
tradiții

Valoarea „aurului incolor“ în 
prezent și în viitorul previzibil

Protecție și valorifi care 
efective, durabile

Microhidrocentrală
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ei. Abordări ştiinţifi ce 
ctiva interesului public

tegrat, cooperarea între diferitele sectoare este esenţială pentru 
o dezvoltare adecvată a resurselor de apă. În cadrul acestei co-
operări, trebuie să se aibă în vedere şi elemente de perspectivă 
cum sunt serviciile ecosistemelor acvatice, distribuţia benefi cii-
lor apei, costuri şi riscuri.  „Din punctul nostru de vedere, aceste 
analize trebuie să se regăsească în Planul de management ela-
borat în conformitate cu Directiva Cadru pentru Apă. Imple-
mentarea acestei directive necesită colaborarea şi participarea 
tuturor sectoarelor care infl uenţează sau sunt infl uenţate de can-
titatea şi calitatea apei. Este important să conştientizăm faptul 
că numai acţiunile guvernamentale nu vor fi  sufi ciente: indus-
trie, ferme, autorităţi locale trebuie să acţioneze în aşa fel încât 
să contribuie la conservarea şi, dacă este necesar, la refacerea 
ecosistemului acvatic care ne aparţine tuturor. Este important să 
subliniem că, oricâte eforturi vom depune la nivelul autorităţi-
lor prin elaborare de reglementări, monitorizare şi inspecţie sau 
prin lucrări de investiţii, nu vom avea rezultatele dorite dacă la 
nivelul sectoarelor economice şi comunităţilor nu se va realiza 
o schimbare de atitudine. În sprijinul acestei idei, funcţionează 
Comitetele de bazin care contribuie, prin implicarea tuturor ac-
torilor în activitatea decizională din acest domeniu, la efi cienti-

zarea colaborării şi responsabilizarea tuturor celor care convie-
ţuiesc în acelaşi bazin hidrografi c. Nu în ultimul rând, doresc să 
subliniez că cea mai importantă sarcină pe care o avem în faţă în 
perioada următoare se referă la pregătirea pentru noua perioadă 
de programare bugetară a Uniunii Europene, 2014 – 2020. Cred 
că este esenţial pentru domeniul apelor să utilizăm la maximum 
fondurile alocate, fi e că discutăm de apărare împotriva inundaţi-
ilor, protecţie împotriva eroziunii costiere, alimentări cu apă sau 
canalizări “, a mai precizat Doina Pană. 

În alocuţiunea sa, directorul general al Administraţiei 
Naţionale Apele Române (ANAR), Vasile Pintilie, a subliniat 
că energia asociată cursurilor de apă, reprezintă o parte impor-
tantă din resursele mondiale de energie primară. În acest sens, 
hidroenergia este cea mai importantă sursă de energie regene-
rabilă utilizată în prezent. Energia generată anual de centralele 
hidroelectrice atinge 2,1 milioane GWh, ceea ce reprezintă 
între 16% şi 18% din consumul de electricitate mondial.

„Evaluarea periodică a potenţialului hidroenergetic al 
cursurilor de apă este absolut necesară. Evident, inventarie-

rea resurselor hidroenergetice se realizează prin efectuarea de 
studii pe fi ecare curs de apă în parte, pe baza datelor fi zico-
geografi ce, tehnice şi economice, ţinând seama de condiţiile 
specifi ce ale regiunii respective“, a declarat Vasile Pintilie.

Potrivit ANAR, în România,
Potenţialul teoretic de scurgere a fost evaluat la 

90 TWh/an;
 Potenţialul teoretic liniar (al cursurilor de apă) a fost 

evaluat la 70 TWh/an;
 Potenţialul hidroenergetic tehnic amenajabil a fost es-

timat între 32 şi 36 TWh/an;
 Potenţialul hidroenergetic economic amenajabil a fost 

estimat între 23 şi 30 TWh/an.
Resursele de apă ale României sunt relativ sărace şi ne-

uniform distribuite în timp şi spaţiu. Acestea însumează, teo-
retic, circa 134,6 miliarde mc (fi ind constituite din apele de 
suprafaţă – râuri, lacuri, fl uviul Dunărea – şi ape subterane), 
din care resursa utilizabilă, potrivit gradului de amenajare a 
bazinelor hidrografi ce este circa 40 miliarde mc. 

Repartiţia resursei de apă în România este neuniformă. 
Zona montană asigură 65% din această resursă, în timp ce 

câmpiile şi podişurile 
joase asigură doar 7%, 
ceea ce face ca regiuni 
întinse şi importante, 
cum sunt Câmpia Româ-
nă, Podişul Moldovei, 
Dobrogea să fi e sărace în 
resurse de apă.

Gradul de amena-
jare a potenţialul hidro-
energetic în ţara noastră 
este de circa 50% din 
resursa hidroenergetică a 
României (luând în con-
siderare anul hidrologic 
mediu) şi acesta variază 
pe bazine hidrografi ce 
de la aproximativ 30% 
în bazinul hidrografi c 
Someş la peste 85% în 
bazinul hidrografi c Olt.

Din cauza regimu-
lui variabil al resurselor 
de apă din ţara noastră, 
o parte dintre aceste re-
surse se scurg în perioa-
dele de viitură, pe când, 
în perioadele secetoase, 
debitele scurse scad la 
valori foarte mici. Pentru 
a mări resursele utiliza-
bile, ANAR ia măsuri de 
regularizare a debitelor 
prin lacuri de acumula-
re care să reţină debitele 

excedentare în perioadele ploioase, pentru a le face disponibi-
le în perioadele secetoase.

În vederea implementării Directivei 28/2009/
CE privind Sursele Regenerabile de Energie, ex-
ploatarea potenţialului hidroenergetic trebuie dez-
voltată, în acord cu ţintele stabilite prin Protocolul 
de la Kyoto:

 ● la nivel european, cel puţin 20% din con-
sumul intern brut de energie să fi e energie obţinută 
din surse regenerabile până în anul 2020;

 ● Directiva 28/2009/CE stabileşte însă obiec-
tive naţionale pentru fi ecare stat membru; 

 ● pentru România, 24% din totalul energiei 
electrice consumate trebuie să fi e produsă din surse 
regenerabile.

„Implementarea directivelor europene poate 
conduce însă la apariţia unor potenţiale confl icte 
de interes: pe de o parte, Directiva privind Sursele 
Regenerabile de Energie are ca obiectiv creşterea 
producţiei de energie din surse regenerabile, pe de 
altă parte, se cere evitarea/minimizarea deprecierii 
ecosistemului acvatic şi a peisajului natural (şi mă 

refer la prevederile Directivei Cadru Apă, Directiva Habitate, 
Directiva Păsări).

În acest context, consider că se impune un management 
integrat la nivel de bazin hidrografi c pentru stabilirea unui 
echilibru între cerinţele utilizatorilor de apă (inclusiv valorifi -
carea potenţialului hidroenergetic) şi îndeplinirea obiectivelor 
directivelor europene, respectiv asigurarea atingerii şi men-
ţinerii obiectivelor de mediu ale corpurilor de apă. În acelaşi 
timp, competiţia dintre utilizatorii de apă  necesită o planifi ca-
re optimă a exploatării resurselor de apă în vederea asigurării 
cerinţelor sociale, economice şi de mediu, care să considere 
cele mai bune tehnici  şi practici disponibile“, a subliniat di-
rectorul general al ANAR.

S-a relevat că ANAR are în vedere noi propuneri de ame-
najare a bazinelor hidrografi ce inclusiv prin realizarea de noi 
lacuri de acumulare – rezervoare de apă – cu scopul de a mări 
cantitatea de resursă de apă care poate fi  utilizată de folosinţe, 
inclusiv capacităţile de stocare a volumelor de apă la viituri. 
Schemele directoare de amenajare a bazinelor hidrografi ce 
includ lucrările necesare pe termen scurt, mediu si lung, la 
care statul român va găsi treptat resursele fi nanciare necesare 
pentru realizarea acestora.

Manifestarea a inclus şi prezentarea a trei comunicări 
ştiinţifi ce de sinteză, toate vizând diverse aspecte legate de 
bazinul hidrografi c al Dunării. Acestea s-au referit la „Isto-
ricul proiectării privind amenajarea hidrotehnică complexă a 
fl uviului Dunărea pe teritoriul ţării  noastre“ (dr. ing. Gabriela 
Dimu, director general al Institutului de Studii şi Proiectări 
Hidroenergetice şi ing. Florentina Mihăilescu), „Hidroener-
gia şi apa în bazinul Dunării“ (dr. ing. Ovidiu Gabor, director 
general adjunct al Administraţiei Naţionale Apele Române) şi 
„Gospodărirea apelor în bazinul hidrografi c al Dunării – as-
pecte privind managementul viiturilor“ (prof. univ. dr. ing. 
Radu Drobot, Facultatea de Hidrotehnică, Universitatea Teh-
nică de Construcţii – Bucureşti). 

Evenimentul a constituit o bună ocazie pentru ampli-
fi carea cooperării între specialişti în scopul identifi cării do-
meniilor comune de interes şi de acţiune şi pentru a discuta 
provocările în vederea asigurării unei dezvoltări durabile atât 
în domeniul managementului resurselor de apă, cât şi în do-
meniul energetic. 

Dr. ing. Amuliu Proca
Ing. dipl. Alexandra Rizea

ă (CE) își va intensifi ca eforturile 
ii apei, a infrastructurii și a servici-
rmare a succesului primei inițiative 
arată într-un comunicat al CE.
rima campanie de succes din cadrul 
ropene, un sistem lansat în aprilie 
tățenilor UE să solicite CE să pre-
ve în domeniile sale de competență. 
au colectat aproape 1,89 milioane de 

state membre, invitând Comisia să 
re să garanteze că toți cetățenii eu-
cces la apă și servicii de salubrizare.
licitat, de asemenea:
vizionării cu apă și a gestionării re-
de aplicare a normelor privind piața 

entru a oferi acces universal la apă și 
în întreaga lume.

velul UE 
opune, pentru moment, noi norme 
ficat o serie de preocupări care au 
nițiativă și obiectivele sale. Comisia 

eforturile pentru a asigura o mai 
a legislației UE de către guvernele 

ă serviciile de gestionare a datelor și 
or pentru cetățeni;
e mai bune practici și să promoveze 
e în sectorul apei;

● să amelioreze transparența și să sporească responsabi-
lizarea furnizorilor de servicii de distribuție a apei;

● să susțină accesul universal la apă potabilă și salu-
britate;

● să lanseze o consultare publică referitoare la norme-
le privind apa potabilă pentru a evalua dacă este necesară 
îmbunătățirea acestora.

Serviciile în domeniu 
nu se privatizează 
Operarea serviciilor de aprovizionare cu apă intră în 

atribuțiile autorităților publice din țările UE, iar Comisia va 
rămâne neutră și va continua să respecte alegerile făcute la 
nivel național, regional și local cu privire la modalitățile de 
gestionare a serviciilor legate de apă.

În conformitate cu obiectivele inițiativei Right2Water, 
distribuția și alimentarea cu apă vor rămâne în afara sferei 
de aplicare a normelor privind piața unică și liberalizarea. 
Anul trecut, Comisia a declarat în mod expres că va exclu-
de serviciile de aprovizionare cu apă din Directiva privind 
concesiunile, ca rezultat direct al îngrijorărilor exprimate de 
publicul larg cu privire la intenția de a privatiza sectorul apei 
în mod indirect.

Inițiativa cetățenească europeană 
Până în prezent, peste 5 milioane de cetățeni europeni 

au semnat peste 20 de inițiative. Pentru a putea invita Comi-
sia să propună noi norme într-un anumit domeniu, organiza-
torii unei inițiative trebuie să colecteze cel puțin 1 milion de 
semnături, de la cetățeni provenind din cel puțin un sfert din 
statele membre.

jină dreptul la apă și la salubritate

Cea mai importantă sursă 
de energie regenerabilă

Doina Pană,
ministru delegat 

la DAPP, şi
Vasile Pintilie, 

director general 
al ANAR

Navă de mărfuri pe Braţul Sulina
(Foto: Ion Marin)

În atenție: bazinul hidrografi c 
al Dunării
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RESURSE  ENERGETICERESURSE  ENERGETICE

Negocierile cu partea chineză pentru 
construcţia unei noi termocentrale la Ro-
vinari sunt foarte avansate, reprezentanţii 
investitorilor urmând să vină în România 
în perioada imediat următoare, a declarat 
vicepremierul Liviu Dragnea, la fi nalul vi-
zitei efectuate în China. Construcţia termo-
centralei Rovinari, cu un nou grup energetic 
de 500 MW, a fost inclusă în vara anului 
trecut în Planul Naţional de Investiţii al Gu-
vernului, menţionându-se la acel moment 
că grupul China Huadian Engineering ar 
urma să asigure o investiţie de circa un mi-
liard dolari. În luna noiembrie, conducerea 

Complexului Energetic Oltenia a încheiat 
cu preşedintele companiei China Huadian 
Corporation un acord de intenţie de 
cooperare pentru realizarea proiectului 
termoelectric de la Rovinari.

Cu prilejul recentei vizite în China, 
vicepremierul Liviu Dragnea a repus pe 
tapet intenţia autorităţilor române de a 
construi, la Rovinari, o nouă termocen-
trală, de 500 MW, cu randament dublu. 
„Cu aceeaşi cantitate de cărbune, obţii o 
cantitate dublă de energie şi, foarte im-
portant, se respectă normele de mediu“, 
a spus ofi cialul român.

Referindu-se la proiectul hidroenerge-
tic de la Tarniţa-Lăpuşteşti, evaluat la peste 

1,1 miliarde de euro, vicepremierul român a 
declarat că de acesta sunt interesate aproape 

toate companiile cu care a dis-
cutat în China, ceea ce, pentru 
România, este foarte bine, pen-
tru că „va fi  concurenţă“. Rea-
mintim că, în luna noiembrie, 
directorul companiei de proiect 
pentru construcţia hidrocentra-
lei Tarniţa-Lăpuşteşti (judeţul 
Cluj) a semnat o scrisoare de 
confort în acest sens cu vicepre-
şedintele executiv al Sinohydro 
Corporation.

Pași importanți pentru construcția 
unei noi termocentrale la Rovinari

Gazoductul care va asigura interconectarea 
reţelelor de transport de gaze naturale ale României 
şi Bulgariei va intra probabil în funcţiune în luna 
iunie, mai târziu decât se estima, din cauza difi cul-
tăţilor de construcţie, a declarat ministrul bulgar al 
Energiei, Dragomir Stoinev. Termenul iniţial de fi -
nalizare a con-
strucţiei gazo-
ductului a fost 
iunie 2013.

In t e rco -
nectorul de 
gaze naturale 
cu România 
a fost întârzi-
at de proble-
mele tehnice 
î n t â m p i n a t e 
la construcţia 
gazoductului pe sub Dunăre, a spus Stoinev, potri-
vit unui comunicat postat pe site-ul ministerului. 
„Conexiunea este aşteptată să fi e în funcţiune în 

iunie“, a declarat ministrul, citat de Mediafax, cu 
prilejul unei conferinţe organizate de Asociaţia In-
dustrială Bulgară.

Reamintim că, în ianuarie, operatorul sistemu-
lui de transport de gaze naturale, Bulgartransgaz, a 
anunţat că se aşteaptă ca gazoductul dintre Româ-

nia şi Bulgaria să fi e fi nalizat 
şi operaţional până la sfârşitul 
lunii martie. Ulterior Transgaz, 
operatorul sistemului de ga-
zoducte din România, a infor-
mat că termenul de încheiere 
a lucrărilor este mijlocul lunii 
aprilie. La începutul lunii mar-
tie, un secretar de stat din Mi-
nisterul Economiei de la Sofi a 
a declarat că Bulgaria va putea 
importa până la 500 de milioa-
ne de metri cubi de gaz natural 

anual prin interconectorul cu România, folosind 
doar o treime din capacitate, întrucât partea română 
nu a fi nalizat lucrările la o staţie de compresoare.

Gazoductul dintre România și Bulgaria 
va intra în funcțiune în iunie

Până în iunie,
UE va elabora un plan 
de acțiune pentru reducerea 
dependenței energetice
Uniunea Europeană (UE) va elabora până în luna iunie un plan de 

acţiune menit să-i reducă dependenţa energetică, a anunţat preşedintele 
Consiliului European, Herman Van Rompuy, citat de AFP. „Liderii UE au 
cerut Comisiei Europene (CE) un plan de acţiune concret până în iunie“, a 
anunţat Van Rompuy la fi nalul unui summit european, subliniind că este 
necesară o „accelerare în vederea reducerii dependenţei, în special faţă 
de Rusia“.

Herman Van Rompuy a spus că această problemă este „deosebit de 
pertinentă în contextul actual“, subliniind că, în cazul în care UE nu ac-
ţionează, dependenţa sa faţă de străini va atinge un nivel de 80% până în 
2035, în privinţa consumului de gaze naturale şi de petrol. „Europa este 
necesar să accelereze ritmul, cu scopul de a reduce această dependenţă“, a 
insistat el. Potrivit statisticilor, importurile de gaze ruseşti reprezintă 27% 
din consum la nivelul UE. „După 64 de ani de la crearea Comunităţii Căr-
bunelui şi Oţelului este necesar să evoluăm către o Uniune a Energiei“, a 
subliniat Van Rompuy. El a evocat reducerea consumului, diversifi carea 
surselor, dezvoltarea energiei de tip regenerabil şi „interconexiuni“ mai 
bune în Europa, reclamate în special de către Spania şi Portugalia. Preşe-
dintele Consiliului European a evocat, de asemenea, achiziţii de gaze de 
şist americane. La rândul său, preşedintele Franţei, François Hollande, a 
confi rmat că „un plan complet în vederea reducerii dependenţei energeti-
ce a Europei va fi  prezentat în iunie“.

Petrolul joacă un rol important în ba-
lanţa energetică mondială menţinându-se 
la o proporţie de 30% – 37% în ultimii 20 
de ani, deşi consumul mondial de energie 
a crescut cu peste 50% în această perioadă. 
Mereu s-au descoperit noi rezerve, inclu-
siv în zone sau situaţii geologice mai puţin 
„convenţionale“.

Conform celor susţinute de Internatio-
nal Energy Agency, în 2020 Statele Unite 
vor depăşi Arabia Saudită şi se vor situa pe 
primul loc din lume în producţia de petrol. 
Acest fapt se datorează mai puţin factorilor 
geologici şi mai mult progreselor inginereşti 
din ultimul timp în domeniul forajului son-
delor. Existenţa hidrocarburilor din şisturile 
argiloase era cunoscută de mult timp, dar 
ele nu puteau fi  extrase în mod economic. 
Noile exploatări petrolifere din Dakota 
de Nord, Montana sau Texas seamănă 
mai mult cu parcuri de înaltă tehnolo-
gie. Forajele direcţionale, ghidate prin 
tehnologie satelitară, sapă vertical mulţi 
kilometri apoi schimbă direcţia şi conti-
nuă să sape lateral alţi kilometri pentru a 
atinge obiective de dimensiunea unei roţi 
de camion. Zeci de mii de metri cubi de 
apă sunt apoi pompaţi în gaura de sondă 
pentru a deschide fracturile microscopice 
din care să extragă gazele sau petrolul.

După ce exploatarea gazelor din şisturile 
argiloase a avut un asemenea succes şi a fă-
cut ca preţul gazelor naturale în Statele Unite 
să ajungă la jumătatea celui din Europa şi la 
o treime din cel din Asia, începând din 2007 
s-a trecut la 
exploatarea 
petrolului din 
şisturile argi-
loase prin aceeaşi metodă de fi surare hidrau-
lică combinată cu forajul direcţional. Trebuie 
menţionat aici că uneori se face confuzia între 
argile (şisturi) bituminoase (oil shale) şi petrol 
din şisturi argiloase (shale oil). Pe când ex-
ploatarea primelor se face prin excavarea în 
carieră a întregii roci impregnate cu hidrocar-
buri care, ulterior, este supusă unui tratament 
special de extragere a acestora, în al doilea caz 

extragerea se face in situ, adică petrolul este 
forţat să iasă din rocă şi este dus la suprafaţă 
prin coloana de exploatare a sondei.

De fapt, petrolul din şisturile argiloa-
se face parte din categoria petrolului ne-

convenţional, 
alături de pe-
trolul greu şi 
ultra greu şi 

de nisipurile şi şisturile bituminoase.
Din punct de vedere geologic, şanse-

le de existenţă a hidrocarburilor din şisturi 
argiloase în Europa sunt la fel de mari ca şi 
în America de Nord. International Energy 
Agency consideră că rezervele recuperabile 
din Europa sunt similare celor americane. 
Dar similarităţile nu merg mai departe. Pro-
babil că cea mai importantă deosebire este 

cea legislativă, care se referă la dreptul 
de proprietate. În Statele Unite, proprie-
tarii terenurilor sunt proprietari şi ai 
bogăţiilor minerale ale subsolului de 
pe terenul lor. Descoperirea unei ast-
fel de acumulări pe proprietatea lor şi 
trecerea la exploatarea ei le aduce mari 
avantaje. În Europa (şi, în particular, în 
ţara noastră) bogăţiile subsolului apar-
ţin statului, iar proprietarul sau comu-
nitatea respectivă nu are niciun avantaj 
direct şi imediat din exploatarea lor.

O altă mare diferenţă este aceea că şis-
turile argiloase cu hidrocarburi se găsesc în 
zone slab populate. Europa este  mult mai 
dens populată şi cu cât mai mulţi locuitori 
se găsesc în apropierea unei astfel de opera-
ţii cu atât mai intensă va fi  opoziţia faţă de 
fl otele de cisterne.ce transportă nisip cu apă 
necesare fracturării hidraulice. Un singur 
foraj necesită cam 1000 de transporturi de 
autocisterne.

Petrolul şi gazele de şist au împărţit lu-
mea în două tabere: cea care se opune exploa-
tării prin fracturare hidraulică şi cei care doresc 
să extragă petrol şi gaze în acest mod. Evident, 
există şi o a treia tabără, cea care nu ştie dacă o 
tabără are sau nu dreptate, dar măcar stă să as-
culte argumentele. Un studiu recent realizat de 
PwC (Petrolul de şist – următoarea revoluţie 
energetică) evidenţiază benefi ciile fi nanciare 
pe care le poate aduce exploatarea petrolului 
de şist, benefi cii ce nu par deloc mici. Impac-
tul petrolului de şist la nivel global ar putea 
revoluţiona piaţa energetică mondială în ur-
mătorii zeci de ani, contribuind la o scădere 
semnifi cativă a preţului petrolului, la creşterea 
PIB-ului mondial, precum şi la o schimbare 
geopolitică şi a modelelor de afaceri pentru 
companiile de petrol şi gaze.

Dr. ing. Amuliu Proca

Petrolul de șist
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Reprezentanţi ai Universităţii Con-
stantin Brâncoveanu din Piteşti – Faculta-
tea de Management Marketing în Afaceri 
Economice (FMMAE) Râmnicu Vâlcea, 
în parteneriat cu Asociaţia Generală a In-
ginerilor din România – Sucursala Vâlcea 
şi Comisariatul Judeţean pentru Protecţia 
Consumatorului (CJPC) Vâlcea au organi-
zat, la 17 martie a.c., un atelier de lucru cu 
tema Informarea şi educarea consumatorului 
român în spaţiul european. Evenimentul a 
avut loc în cadrul Universităţii Constantin 
Brâncoveanu – FMMAE Vâlcea, Sala Bi-
bliotecă (Corp B), fi ind coordonat de un co-
lectiv alcătuit din: prof. univ. dr. ing. Alexan-
drina Sîrbu, lect. univ. dr. Iuliana Cebuc, conf. 
univ. dr. Carmen Maria Iordache şi comisar 
şef ing. Laura Dinţoi.

Acest atelier de lucru a devenit deja o 
tradiţie locală, fi ind organizat de cinci ani 
consecutiv, cu ocazia Zilei Mondiale a Drep-
turilor Consumatorilor. Manifestarea a fost 
dedicată informării şi educării consumatori-

lor români în spaţiul comunitar, fi ind adre-
sată cu precădere tinerilor vâlceni. La atelier 
au participat studenţi, masteranzi, elevi de 
la Liceul Tehnologic Oltchim Râmnicu Vâl-
cea şi Colegiul Economic Râmnicu Vâlcea, 
cadre didacti-
ce de la toate 
aceste instituţii 
de învăţământ, 
precum şi alte 
persoane inte-
resate.

Dezbate-
rile privind in-
formarea con-
suma to ru lu i 
şi exercitarea 
dreptului de a 
alege au avut ca pilon central tematica anului 
2014, cu referire la informarea cetăţenilor 
UE despre drepturile europene pe care le au 
şi modalităţile de exercitare a acestor drep-
turi în cunoştinţă de cauză. În dezbateri s-a 

pus accentul pe necesitatea educării consu-
matorilor, ca o componentă esenţială a pro-
tecţiei acestora. 

Pornind de la proiectul comun al Auto-
rităţii Naţionale pentru Protecţia Consuma-

torului (ANPC) 
şi Ministerului 
Educaţiei Na-
ţionale (MEN), 
şi anume con-
cursul naţio-
nal pe teme de 
protecţia con-
s u m a t o r u l u i 
– „Informarea 
completă, co-
rectă şi precisă 
a consumatoru-

lui“, reprezentanţii CJPC Vâlcea – comisar 
superior Cristina Tătaru şi consilier juridic 
Simona Căpăţână – au prezentat studii de 
caz cu privire la competenţele şi restricţiile 
ce decurg din cadrul legislativ, acţiunile de 

control demarate şi instrumentele de lucru 
folosite. 

În cadrul atelierului au fost realizate 
mai multe studii de caz cu privire la dreptu-
rile consumatorilor din domeniile servicii-
lor turistice, transportului intern şi interna-
ţional, asigurării de călătorie, producţiei şi 
comerţului cu mărfuri alimentare, servicii-
lor publice. Dezbaterile s-au axat pe prac-
ticile comerciale incorecte şi consecinţele 
necunoaşterii drepturilor consumatorilor, 
cu efecte socio-economice pe termen me-
diu şi lung.

Concluzia generală formulată în urma 
desfăşurării acestui atelier de lucru a susţinut 
necesitatea educării şi formării consumato-
rului pro-activ, care să devină un model al 
grupului său de apartenenţă, cu efecte bene-
fi ce individuale, dar şi la nivelul societăţii, 
în ansamblul ei. 

Prof. univ. dr. ing. Alexandrina Sîrbu
Preşedintele Sucursalei AGIR Vâlcea 

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Atelier de lucru: „Informarea și educarea 
consumatorului român în spațiul european“

Editura AGIR ne aduce, în seria 
Inginerie chimică, o lucrare de o valoare 
aparte, cu un volum restrâns ce refl ectă o 
deosebită concentrare, care cuprinde prin-
cipalele procese ce constituie fundamentul 
tehnologiei chimice anorganice, ilustrân-
du-le prin aplicaţii industriale şi evidenţi-
ind relaţiile existente între aspectele teore-
tice şi cele aplicative.

Autorii îşi propun să se adreseze tine-
rilor studenţi în inginerie chimică, care se 
specializează în profi l anorganic, dar nu nu-
mai acestora, oferindu-se în mod generos 
posibilitatea unei înţelegeri 
aprofundate a fenomenelor 
chimice întâlnite în aplicare 
industrială. Totuşi, trebuie 
menţionat că această abor-
dare presupune stăpânirea 
prealabilă a cunoştinţelor 
de bază în chimia anorga-
nică, chimia fi zică, chimia 
analitică, ingineria chimică.

Totodată, lucrarea se 
adresează inginerilor chi-
mişti care îşi desfăşoară 
activitatea în industrie sau 
în instituţiile cu profi l de 
cercetare-dezvoltare, ofe-
rindu-le posibilitatea apro-
fundării informaţiilor cuprinse în monografi i 
consacrate unor anumite tehnologii (amoni-
ac, acid sulfuric, îngrăşăminte etc.).

Fiecare din cele patru capitole care ur-
mează după capitolul introductiv este consa-
crat unor procese ce pot fi  grupate în: procese 
de nucleaţie (echilibre de cristalizare, echili-
bre de precipitare, procese sol-gel); procese 
topochimice: procese catalitice eterogene; 
procese de extracţie a compuşilor anorganici.

Urmează şase capitole, fi ecare ocu-
pându-se de un anume domeniu: fabrica-

rea carbonatului de sodiu, fabricarea unor 
compuşi oxidici cu proprietăţi electrice şi 
magnetice speciale, extracţia uraniului, fa-
bricarea acidului sulfuric, fabricarea amo-
niacului, fabricarea acidului nitric.

Într-o ediţie viitoare, autorii ar putea 
avea în vedere includerea altor domenii, 
cum ar fi : fabricare produselor clorosodice, 
fabricarea îngrăşămintelor fosfatice etc.

Fiecare capitol este însoţit de o listă 
selectivă, dar destul de generoasă de surse 
bibliografi ce, bine venită pentru cititorul in-
teresat să meargă în profunzimea domeniul 

respectiv. 
Autorii lucrării de 

faţă sunt personalităţi cu o 
amplă experienţă, putem 
spune experienţă de o via-
ţă, în învăţământul superior 
de profi l, în activitatea de 
cercetare-dezvoltare sub-
sumată acestui domeniu.

Sugerăm cititorilor să 
nu treacă fără să citească 
şi paginile afl ate imediat 
după introducere, intitulate 
„În loc de prefaţă. Industria 
chimică şi învăţământul 
chimic românesc“, care nu 
au cuprins tehnic propriu-

zis, dar refl ectă evoluţia acestei industrii în 
ţara noastră într-o perioadă de rapidă şi înal-
tă ascensiune urmată, în ultimii douăzeci şi 
cinci de ani, de un derapaj pe care (şi) auto-
rii îl resimt profund în sufl et, dar cu speranţa 
unei noi perioade de „reindustrializare“.

Cartea poate fi  procurată de la Librăria 
AGIR din Bucureşti, sect. 1, Bd. Dacia nr. 26, 
tel. 021 319 49 45, e-mail libraria@agir.ro. 

Dr. ing. G. Ivan
Secţia Inginerie chimică a ASTR

Eugen Pincovschi      Dan-Ioan Popescuugen Pincovschi      Dan-Ioan Popescu
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ZTE va deschide un centru de 
servicii în România, până la 

sfârșitul lunii septembrie
Grupul chinez ZTE, unul dintre cei 

mai mari producători mondiali de echipa-
mente telecom, va deschide, până la sfârşi-
tul lunii septembrie, într-un oraş din vestul 
României, un centru de servicii pentru mo-
nitorizarea reţelelor telecom din 23 de state 
europene. „Centrul va deveni operaţional 
până la fi nele lunii septembrie a acestui an 
şi va fi  deservit de aproximativ 250 de an-
gajaţi. Deja au fost recrutate circa 
220 de persoane, care, în prezent, 
urmează cursuri de instruire. 
Centrul va fi  deschis într-un oraş 
situat în vestul României şi va 
furniza servicii de monitorizare 
a reţelelor operatorilor din 23 de 
state membre şi non-membre ale 
Uniunii Europene“, a declarat, cu 

prilejul unui eveniment de profi l, directorul 
general al ZTE România, Lorian Vintilă. El 
a adăugat că deschiderea centrului este par-
te a unui program de investiţii de circa 100 
milioane de euro, care se va derula până în 
2015. Programul mai include deschiderea 
unui centru de servicii în sudul României 
şi a unei linii de producţie, obiective care, 
potrivit ofi cialului ZTE,  sunt programate 

pentru anul 2015. 
ZTE produce echi-
pamente pentru reţe-
le de telecomunicaţii 
fi xe, mobile, pentru 
reţele optice şi de 
date, şi pentru reţele 
inteligente şi de ulti-
mă generaţie. 

Workshop „Finanțarea inovării 
în sud-estul Europei“

La 26 martie a.c. a avut loc, la sediul 
Institutului Naţional de Cercetare-Dezvol-
tare pentru Inginerie Electrică ICPE-CA, 
workshop-ul Finanţarea inovării în sud-es-
tul Europei. Evenimentul s-a desfăşurat în 
cadrul proiectului Promovarea Finanţării 
Inovării în Sud-Estul Europei, PROFIS, pro-
iect în care ICPE-CA este partener. PROFIS 
este fi nanţat prin Programul de Cooperare 
Transnaţională SEE.

PROFIS şi-a propus să fi e o pârghie 
care să faciliteze accesul antreprenorilor 
la fi nanţare, o conexiune mai uşoară între 
investitori şi cei care doresc să devină an-
treprenori în spaţiul sud-est european. De 
asemenea, PROFIS reprezintă o oportunita-
te pentru inventatori de a obţine fi nanţare, în 
scopul lansării pe piaţă a produselor şi teh-

nologiilor noi. În aceeaşi măsură, PROFIS 
susţine promovarea femeilor inventator la 
nivelul regiunii sud-est europene.

În acest context, workshop-ul a urmărit 
prezentarea obiectivelor PROFIS actorilor 
implicaţi în fi nanţarea proiectelor inovative 
în etapele iniţiale, respectiv incubatoarelor de 
afaceri, centrelor de transfer tehnologic, orga-
nizaţiilor intermediare, organizaţiilor din do-
meniul administrativ. Totodată, workshop-ul 
a reliefat posibilităţile de fi nanţare a inovării, 
analiza serviciilor existente pe piaţa fi nanţării 
inovării din sud-estul Europei şi a evidenţiat 
câteva exemple de bune practici din dome-
niul inovării. În acest cadru, workshop-ul a 
însemnat şi o oportunitate de întâlnire a unor 
specialişti din domeniul transferului tehnolo-
gic, personalităţi ale ştiinţei şi tehnologiei. 
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      Când vreau frumos sau nu s-apar,

                 Aleg cu cine mă compar;

                Deci relativă nu-i fi inţa,

               Cât mai degrabă referinţa.

                      
       Morala:Morala:

              Fiinţa e deplin văzută

      Doar în lumină absolută.

               

       
Prof. dr. ing. C. Berbente 
Prof. dr. ing. C. Berbente                                                                                          

Motoare de avion la superlativ

Compania chineză de căi ferate se 
va implica în realizarea liniei de tren de 
mare viteză între Bucureşti şi Constan-
ţa, în urma unui memorandum semnat la 
Beijing de vicepremierul Liviu Dragnea 
şi de vicepreşedintele Comisiei Naţio-
nale de Dezvoltare şi Reformă din Chi-
na, Zhang Xiaoqiang. „În zilele imediat 
următoare specialiştii Companiei chi-
neze de căi ferate vor veni în România 
pentru a începe analizele preliminare 
care să stea la baza elaborării studiu-
lui de prefezabilitate pentru realizarea 
pentru început a două obiective: linia 
de mare viteză Constanţa – Bucureşti, 
ca parte a Coridorului IV Constanţa – 
Bucureşti – graniţa de vest a Români-
ei, şi modernizarea inelului feroviar al 
Capitalei, respectiv cale ferată cu viteză 
sporită“, a anunţat ofi cialul român. Ana-
lizele tehnice vor fi  efectuate gratuit de 
către partea chineză. 

Autorităţile române doresc ca li-
nia feroviară rapidă să fi e construită de 
la zero şi nu refăcută cea existentă, deja 
modernizată cu fonduri UE. Proiectul 
cel mai important, cel al liniei ferate de 
mare viteză, 
are costuri es-
timate de 11 
miliarde de 
dolari, dacă se 
va construi o 
linie nouă. O 
variantă luată 
în calcul este, 
însă, şi moder-
nizarea liniei ferate existente, acest lucru 
depinzând de rezultatele studiilor care 
vor fi  efectuate.

Prin acest proiect, se urmăreşte reali-
zarea legăturii între Marea Neagră, Unga-
ria şi Austria. Linia ferată de mare viteză 
Bucureşti – Constanţa este doar o primă 

etapă al acestui obiectiv, linia urmând să 
fi e continuată spre graniţa de vest.

O condiţie stipulată în memoran-
dum este aceea ca şi fi rme din România 
să lucreze la aceste proiecte.

După cum se 
ştie, în ultimii şase 
ani, China a inaugu-
rat peste 10.000 km 
de linii ferate de mare 
viteză şi expansiunea 
continuă, cu investiţii 
de miliarde de dolari 
pe an, potrivit Hot-
news.ro. În China, 

trenurile atingeau maximum 160 km/h, 
pentru ca acum să depăşească viteza de 
350 km/h. Anul trecut, China a inaugu-
rat cea mai lungă linie de mare viteză 
din lume: 2300 km între Beijing şi ora-
şul Guangzhou (sudul Chinei), călătoria 
durând opt ore în loc de 24. 

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● În 2015, acces gratuit la Inter-
net pentru oricine. O echipă de specialişti 
din cadrul Media Development Investment Fund 
dezvoltă un proiect prin care orice locuitor al pla-
netei va benefi cia de acces gratuit la Internet, fo-
losind tehnologiile spaţiale. Proiectul se numeşte 
Outernet şi implică lansarea unor sateliţi în minia-
tură, care să orbiteze constant şi care să primească 
datele de la staţii terestre, trimiţând semnalul către 
fi ecare utilizator în parte. În practică, sistemul va 
funcţiona ca un router. Proiectul Outernet va oferi, 
astfel, o conectivitate nelimitată, şi foarte uşor de 
accesat fi ind optimizat atât pentru o viteză bună, 
cât şi pentru o disponibilitate largă pentru toţi 
utilizatorii. Lansarea acestor sateliţi minaturizaţi, 
CubeSats este programată pentru începutul anului 
viitor. Transferul informaţiei se va face prin teh-
nologia datacasting, care implică folosirea undelor 
radio în bandă largă. În acest fel, accesul la Internet 
va putea fi  oferit către toate dispozitivele dotate cu 
un modul WiFi, la fel ca cel prezent pe toate dispo-
zitivele mobile actuale.

● Prima clădire din lume printată 
3-D. Pe malul unui canal din capitala olandeză 
Amsterdam este în curs de ridicare prima clădire 
integral printată 3-D, informează descopera.ro. Cei 
interesaţi pot chiar să cumpere un bilet, în valoare 
de 2,50 euro, pentru a asista la executarea construc-
ţiei şi a sprijini proiectul. Firma de arhitectură DUS 
din Olanda foloseşte un aparat de printare 3-D de 
mari dimensiuni, numit KamerMaker, adăpostit în 
interiorul unei „cutii“ cu înălţimea de 6 metri (un 

fost contai-
ner de trans-
port naval). 
KamerMaker 
p r i n t e a z ă 
piese tridi-
mensionale, 
d e p u n â n d 
plastic topit, 
strat cu strat, 
în forme pro-

iectate cu ajutorul unor programe speciale de com-
puter. Aparatul a fost deja folosit pentru printarea 
unor obiecte mai mici, precum o bancă. Fiecare 
cameră a clădirii va fi  printată separat, sub forma 
unor blocuri mari, care se vor îmbina ca nişte piese 
de Lego. Odată fi nisate, camerele vor fi  montate 
una deasupra alteia. Construcţia urmează să dureze 
3 ani. Edifi ciul va arăta, în fi nal, ca o casă tradiţio-
nală olandeză de tipul celor construite în oraşe, pe 
malurile canalelor, şi va fi  deschisă pentru public, 
sub forma unui muzeu de design, cu 12 săli dedi-
cate diferitelor proiecte de cercetare în domeniul 
construcţiilor printate 3-D.

● Sectorul energetic are nevoie 
de investiții de 30 miliarde de euro în 
următorii 15 – 20 de ani. Sectorul ener-
getic va avea nevoie, în următorii 15 – 20 de ani, 
de investiţii de peste 30 miliarde de euro pentru 
ca România să fi e competitivă şi pentru asigura-
rea independenţei energetice, a declarat Gabriel 
Dumitraşcu, directorul Direcţiei de Privatizări din 
Departamentul pentru Energie. Investiţiile ar urma 
să fi e atrase inclusiv printr-un fond format din par-
ticipaţiile minoritare ale statului la companii ener-
getice, a afi rmat Dumitraşcu. 

Î

Proiect: linie feroviară de mare viteză 
de la granița cu Ungaria până 
la Constanța, prin București

Motoarele de avion au diverse for-
me şi dimensiuni. Avioanele de vânătoa-
re folosesc motoare supersonice netede 
şi subţiri, numite turboventilatoare cu 
trecere joasă, pentru a genera o forţă 
de tracţiune uriaşă. Dar „înghit“ şi mult 
combustibil. Avioanele de pasageri folo-
sesc motoare mai mari şi mai efi ciente, 
numite turboventilatoare cu trecere înal-
tă. Dar nu sunt la fel de rapide.

Inginerii diviziei GE Aviation şi La-
boratorul de cercetare al Forţelor Aerie-
ne ale SUA lucrează la primul motor din 
lume care îmbină cele mai 
bune funcţii ale ambelor 
modele. „Această tehnolo-
gie ne permite să progresăm 
enorm“, spune Dan McCor-
mick, directorul progra-
mului de motoare cu ciclu 
adaptiv în cadrul GE Avi-
ation. „Urmărim viteza şi 
performanţa, dar şi o redu-
cere de 25% a consumului 
de combustibil. Prin econo-
misirea acelui combustibil, 
distanţa de zbor a avioanelor 
militare ar putea creşte cu 
până la 35%“. Noul model 
se numeşte motor cu „ciclu adaptiv“. Poa-
te trece de la regimul de mare putere la cel 
de înaltă efi cienţă. „Ne propunem să va-
lorifi căm la maximum fi ecare picătură de 
combustibil folosit“, spune McCormick.

Motorul cu ciclu adaptiv este rezul-
tatul a zeci de ani de cercetare în dome-

niul motoarelor pentru avioane militare 
şi civile. Arhitectura inovatoare permite 
schimbarea traiectoriei fl uxului de aer 
din centrul motorului, în canalul de tre-
cere principal şi în al treilea fl ux pentru 
a genera forţă de tracţiune, performanţă 
optimă şi un consum efi cient de combus-
tibil. Ideea a apărut în anii 1960, când 
Gerhard Neumann, pionier în domeniul 
motoarelor de avion, şi-a dat seama că 
ar putea gestiona performanţa motoare-
lor de avion controlând cantitatea de aer 
care trece prin centrul motorului. Un fl ux 

mai mare intensifi că forţa de tracţiune şi 
viteza (util în cazul avioanelor de vâ-
nătoare); un fl ux mai mic economiseşte 
combustibil.

Motorul cu ciclu adaptiv de la GE 
trece automat de la un mod de funcţio-
nare la celălalt, astfel încât piloţii de vâ-

nătoare să atingă viteza necesară în tim-
pul luptelor aeriene şi să economisească 
din combustibil atunci când patrulează. 
„Vrem ca motorul să ştie ce trebuie să 
facă şi să permită pilotului să se concen-
treze pe misiune“, spune McCormick. 
„Când pilotul spune «Nu mai sunt în 
pericol, vreau să mă îndrept spre casă», 
motorul se reconfi gurează singur“. În 
anii 1990, inginerii GE au construit şi 
au testat în zbor un prototip timpuriu 
al motorului variabil, denumit YF120. 
Echipa testează acum cel mai nou mo-

del de motor cu ciclu adaptiv de 
la GE denumit ADVENT (ADap-
tive Versatile ENgine Technology 
– tehnologie de motor versatilă 
adaptivă), la fabrica de avioane a 
companiei din Cincinnati. Aces-
ta este alcătuit din noi materiale 
rezistente la căldură, denumite 
materiale compozite cu matrice 
ceramică (CMC) şi piese impri-
mate 3D.

Recent, echipa a atins cea 
mai înaltă temperatură înregis-
trată vreodată în interiorul unui 
motor de avion, depăşind tempe-
raturile ţintă ale motorului cu pes-

te 54 de grade Celsius. Această realizare 
(validată de Forţele Aeriene) este revo-
luţionară deoarece o temperatură mai 
mare înseamnă putere mai mare, deci şi 
un consum mai efi cient de combustibil. 
Aplicaţiile tehnologiei cu ciclu adaptiv 
nu se limitează la domeniul militar. 
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